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„Lidé považují auto za soukromý prostor – za 
místo, kde můžete zavolat lékaři, vést osobní 
rozhovor se svým dítětem cestou do školy, 
vyplakat si oči nad rozchodem nebo jezdit na 
místa, o kterých třeba nechcete, aby se svět 
dozvěděl. Toto vnímání však již neodpovídá 
realitě,“ dodala Caltriderová.

U 25 pět značek automobilů v Evropě a Severní 
Americe byla prověřena ochrana osobních 
údajů. Ani jedna z nich nesplňovala minimální 
standardy ochrany společnosti Mozilla, která 
podporuje technologie s otevřeným zdrojovým 
kódem a spravuje prohlížeč Firefox.

Výzkum se zaměřil na pět míst: od Německa 
a Francie po USA, Japonsko a Jižní Koreu. Mezi 
značky, které získaly neuspokojivou známku za 
ochranu soukromí spotřebitelů, patří především 
Nissan, Volkswagen, Mercedes-Benz, Toyota 
a především Tesla. Jako nejméně problematická 
byla vyhodnocena značka Renault, která spolu 
se svou značkou Dacia dává řidičům právo na 
vymazání jejich osobních údajů. Dvacet jedna 
automobilových značek si ponechává právo 
sdílet osobní údaje řidiče a spolucestujících. 
Devatenáct výrobců automobilů dokonce 
připustilo, že mohou prodávat vaše osobní údaje. 
Polovina z nich bude data sdílet s vládou nebo 
orgány činnými v trestním řízení v  reakci na 
pouhou žádost a nikoliv požadavek na soudní 
příkaz.

Reakce automobilek a další na str. 10

Velcí bratři na kolech
Nadace Mozilla Foundation upozorňuje, 

že výrobci automobilů neposkytují řidičům 
dostatečnou kontrolu nad soukromím jejich dat. 
Ve svém průzkumu Privacy Not Included (Ochrana 
osobních údajů není zahrnuta) uvedla, že 25 
nejznámějších značek automobilů shromažďuje 
prostřednictvím připojených zařízení, mikrofonů 
a kamer údaje o uživatelích, jako jsou imigrační 
status, výrazy obličeje, zdravotní stav, genetické 
informace a příští cíl jejich cesty a dokonce 
i sexuální orientaci a zdravotní diagnózy. 

„Všechny nové automobily jsou dnes noční 
můrou ochrany soukromí, protože shromažďují 
obrovské množství osobních údajů. Zdá se, že 
automobily opravdu proplouvají pod radarem 
ochrany soukromí, a já doufám, že to pomůžeme 
napravit, protože je to opravdu hrozné. Auta mají 
mikrofony a lidé v nich vedou nejrůznější citlivé 
rozhovory. Auta mají kamery, které směřují dovnitř 
i ven. Pokud se kupující nerozhodnou pro ojetý 
předdigitální model, prostě nemají moc možností 
jak se chránit,“ řekla vedoucí výzkumu PNI Jen 
Caltriderová.

více na 
www.autoweek.cz



Vyjádření společnosti Seat
V  některých českých médiích vč. 

České televize se objevily nepřesné zprávy 
o  tom, že koncern Volkswagen přestane 

vyrábět vozy značky Seat. Informace 
vycházela z chybné informace zveřejněné 
v magazínu Autocar. Společnost Seat S.A. 
k nepravdivému tvrzení o ukončení výroby 
vozů značky Seat uvedla, že je značka 
silnější než kdykoli předtím. V letošním roce 
vzrostl prodej až do dnešního dne o 18 % 
a  dosáhl 199 000 prodaných vozů. Seat 
má vysokou banku objednávek. Modely 
Ibiza, Arona a  Leon čeká modernizace 
a  bude pokračovat v  nabídce plug-in 
hybridních a úsporných vozů až do konce 
éry spalovacích motorů. Čas elektrifi kace 
značky Seat přijde a  bude jiný. Usilovně 
se na tom pracuje a vyvíjí se budoucnost 
značky Seat. Seat má příležitost nabídnout 
nové formy mobility, které mladí lidé 
potřebují, jako je sdílení, předplatné 
a mikromobilita díky modelu Seat Mó.

více na 
www.autoweek.cz

Čtvrtá generace Škody Superb bude i jako liftback
Škoda Auto se chystá uvést na trh 

čtvrtou generaci modelu Škoda Superb, 
která kromě kombi nabídne i  liftback. 
Nová generace této verze narostla do 
délky i do výšky. Čtvrtá generace Superbu 
má přepracovanou osmihrannou masku 
chladiče. Oproti stávající generaci 
narostl nový liftback do délky o 43 mm 
na 4912 mm. Rozvor náprav 2841 mm 
zůstal nezměněn. Objem zavazadlového 
prostoru se zvýšil o 20 l na 645 l. Čtvrtá 
generace liftbacku Superb bude poprvé 
dostupná i  s  mild-hybridní technologií. 
V základní verzi je čtyřválec 1,5 TSI/110 kW 
(150 k) doplněný 48 V startér-generátorem 
a 48 V akumulátorem. Kromě toho Superb 
nabízí dva motory 2,0 TSI s výkony 150 kW 
(204 k) resp. 195 kW (265 k) a turbodiesely
2,0 TDI/110 kW (150 k) resp. 142 kW (193 k). 

Obě výkonnější verze budou s pohonem 
všech kol. Všechny verze jsou standardně 
spojeny se sedmistupňovou převodovkou 
DSG.



se zájem zákazníků přesunul k robustním SUV. 
Renault proto u páté generace jde směrem 
ke koncepci SUV a k tomu přidává výhradně 
elektrický pohon. I když až na název toho 
Scénic E-Tech Electric se svým předchůdcem 
moc společného nemá, je opět navržen jako 
rodinný vůz s mnoha praktickými detaily. 

Elektricky poháněný Scénic přijde na trh 
začátkem roku 2024. Bude k dispozici ve dvou 
výkonových stupních se dvěma velikostmi 
akumulátorů, přičemž slibuje dojezd až 620 km.

Scénic E-Tech E lect r ic  je  pr vn ím 
elektromobilem Renaultu navrženým podle 
nového designového jazyka, kde je kladen 
důraz na aerodynamickou účinnost. Délka 
447 cm je přibližně stejná jako předchozí 
generace se spalovacími motory. Díky tenkému 
akumulátoru a platformě CMF-EV s rovnou 
podlahou byla dosažena skvělá prostornost 
se zavazadlovým prostorem s objemem 545 
až 1607 l.

Trakční elektromotor, uložený vpředu, 
nepoužívá kovy vzácných zemin pro magnety. 
Je k dispozici ve dvou výkonových stupních: se 
125 kW (170 k) nebo 160 kW (220 k) a se dvěma 
kapacitami akumulátoru 60 kWh pro dojezd 
420 km nebo 87 kWh pro 620 km.

Renault Scénic jako elektrické SUV

Jediný francouzský zástupce na IAA Mobility 
v Mnichově přivezl jedinou zásadní novinku pro 
sériovou produkci, která je na výstavišti k vidění. 
Nositel slavného jména Renault Scénic slaví 
světovou premiéru jako crossover s elektrickým 
pohonem – jen rozměry jsou podobné jako 
u předchůdce. 

Když Renault v roce 1996 uvedl na trh první 
generaci modelu Scénic, vzbudil obrovské 
nadšení. Scénic se stal symbolem kompaktních 
MPV. Prostorností a modularitou byl vnímán jako 
budoucnost rodinných automobilů. Prodalo se 
víc než 5 milionů kusů, jenže postupem času 

více na 
www.autoweek.cz



Velká sázka – Nová třída od BMW
Na IAA Mobility v  Mnichově BMW 

odhalilo studii Vision Neue Klasse, která 
ukazuje, jak si v  Mnichově představují 
budoucí podobu elektromobility. 
Budoucnost BMW jako výrobce 
automobilů závisí na tomto vozidle, rodícím 
se z  největší investice v  historii značky. 
BMW se vrací k  označení Neue Klasse, 
které na počátku 60. let stálo na začátku 
proměny krachující značky v  jednu 
z  nejúspěšnějších. Koncept, velký jako 
současná řada 3 má karoserii sedan, jež je 
v Evropě už téměř neprodejná. V interiéru 
další generace BMW iDrive omezuje 
analogové ovládací prvky na minimum. 
Vůz je vybaven panoramatickými 
informačními head-up displeji s projekcí 
na čelní sklo namísto velkých obrazovek. 
Vozidla Neue Klasse budou mít čtyři 
„super mozky“, které budou řídit pohon, 
asistenční systémy řidiče, informační 

a  komunikační systémy a  další funkce. 
BMW vyvíjí asistenční systémy řidiče 
společně s  výrobcem čipů Qualcomm. 
Řídicí jednotky pohonu a podvozku vyvíjí 
ve vlastní režii. Pohon BMW eDrive 6. 
generace zahrnuje nejen vysoce účinné 
elektromotory, ale také nově vyvinuté 
válcové články akumulátorů. 

Volkswagen představuje ID. GTI Concept
Značka Volkswagen do roku 2027 

uvede na trh 11 nových plně elektricky 
poháněných modelů – od kompaktního 

vozu s  cenou pod 25 000 eur až po 
rodinný sedan. Se studií ID. GTI Concept, 
představenou na veletrhu IAA Mobility 
v  Mnichově, Volkswagen předvádí, 
jak se označení GTI přenese do éry 
elektromobility. ID. GTI Concept vychází 
z vozu ID. 2all s platformou MEB Entry. Je 
dlouhý 4104 mm (rozvor náprav 2600 mm). 
Sériová verze by se měla na silnicích objevit 
v roce 2027. Generální ředitel společnosti 
Volkswagen osobní vozy Thomas Schäfer 
k tomu řekl: „V průběhu posledních měsíců 
jsme změnili orientaci značky Volkswagen. 
Naše kroky jsou vždy zaměřeny na otázku, 
co od nás zákazníci očekávají. Volkswagen 
přináší to, co zákazníci chtějí. Plníme tak 
svůj slib, že se opět zcela zaměříme na 
potřeby zákazníků.“

více na 
www.autoweek.cz



Historická vozidla se syntetickými palivy v nádrži
Cesta veteránů, pořádaná autoklubem 

ACV Automobil-Club Verkehr a muzeem 
automobilů PS.Speicher, měla ukázat, 
zda lze veterány provozovat i na moderní 

syntetická paliva. Jízdy se zúčastnila 
tři vozidla z  inventáře PS.RAM: Delahaye 
Type 1 z roku 1899, Bentley 4,5 Litre z roku 
1931 a  BMW M 635 CSi z  roku 1984. 
Doprovod ACV zajistila Westfalia na 
podvozku VW T2 z roku 1977. Během dvou 
dnů vozy ujely 400 km od PS.Speicher 
v  Einbecku přes Výmar do Muzea 
Augusta Horcha ve Cvikově. Výrobce 
paliva P1 Fuels přispěl na cestu 300 litry 
syntetického paliva a koncern VW dodal 
dalších 200 litrů klimaticky neutrálního 
paliva z  projektu C3-Mobility. Výkonný 
ředitel ACV Holger Küster shrnuje: „Náš 
výlet s veterány ukázal, že i vozidla starší 
100 let mohou být provozována na 
syntetická paliva.“

Opel Astra Sports Tourer Electric do prodeje
Opel Astra Sports Tourer Electric 

má světovou premiéru na IAA Mobility 
v  Mnichově – a  v  Německu už se dá 
objednávat. Jde o  jedno z  prvních 
kompaktních kombi s  elektr ickým 
pohonem. Na českém trhu se Astra 
Electric a  Astra Sports Tourer Electric 
objeví během podzimu. Astru Sports Tourer 
Electric pohání elektromotor o  výkonu 
115 kW (156 k) a s akumulátorem 54 kWh 
má dojezd 413 km. Astra Sports Tourer 
Electric je 464 cm dlouhá a  nabízí 
zavazadlový prostor o objemu 516 l resp. 
až 1553 l. Pohotovostní hmotnost je 1760 kg. 
Za příplatek dodávaný systém Intelli-Drive 
2.0 integruje řadu elektronických asistentů 

a poprvé je kombinuje s poloautomatickým 
systémem jízdy v pruzích a inteligentním 
adaptivním asistentem. V nabídce jsou mj. 
i světlomety Intelli-Lux LED Pixel Light.

více na 
www.autoweek.cz



Scania udává směr
Nová digitální přístrojová deska 

Scania Smart Dash umožňuje všem 
řidičům řídit lépe, chytřeji a  bezpečněji. 
Její modulární koncepce a  nejnovější 
technologie přinášejí víc bezpečí, 
informací a  klidu za volantem. Scania 
Smart Dash nabízí rozsáhlé možnosti 
individualizace nastavení. Rozumně 
kombinuje mechanické ovládací prvky 
a  dotykový displej. Řidič si vybere, jaké 
informace chce zobrazit nebo vynechat. 
Používá kombinaci fyzických a digitálních 
ovládacích prvků, které nabízejí přehled 
a  přímočaré ovládání, aniž by řidiče 
přetěžovaly. Smart Dash vždy zahrnuje dvě 
obrazovky: displej řidiče přímo v přístrojové 
desce a  středový informační dotykový 
displej, který je k dispozici ve velikostech 

10,1“ nebo 12,9“. K  ovládání může 
řidič používat dotykový displej, fyzické 
ovladače nebo hlasové příkazy. Scania 
se rozhodla pro vyváženou kombinaci 
fyzických a digitálních ovládacích prvků 
a vyhnula se časté chybě, kdy se důležité 
funkce skrývají o  jednu až dvě úrovně 
nabídky níž. 

Castrol uvádí syntetické mazivo pro dvouspojkové převodovky
Společnost Castrol uvádí na trh nový, 

plně syntetický převodový olej navržený 
speciálně pro mokré dvouspojkové 
převodovky vhodný pro více než 90 % 
převodovek v  Evropě. Mazivo Castrol 
Transmax Dual Multivehicle zajišťuje hladší 
řazení, vyšší provozní účinnost a  delší 
životnost součástí. Technologie Smooth 

Drive Technology obsahuje aktivní řídicí 
molekuly, které automaticky upravují úroveň 
tření podle měnícího se tlaku a rychlosti 
pro plynulejší jízdu. Složení nového maziva 
umožňuje hladší řazení pro vyšší provozní 
účinnost a také maximální provozní životnost 
součástí DCT. Nejnovější převodový olej 
rozšiřuje sortiment řady Castrol Transmax 
zahrnující oleje Transmax ATF, Dual a CVT 
pro automatické převodovky. Transmax 
Manual také zajišťuje pětinásobně snazší 
řazení manuálních převodovek při nízkých 
teplotách. To je důvod, proč dvě třetiny 
velkých výrobců automobilů používají jako 
prvotní náplně převodové oleje Castrol.

více na 
www.autoservismagazin.cz
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Boj o Euro 7 pokračuje
Navrhovaná podoba nové emisní 

normy Euro 7 se musí změnit, jinak 
ohrozí konkurenceschopnost evropského 
automobilového trhu vůči zbytku světa. 
Na tom se shodl ministr dopravy Martin 
Kupka se šéfy automobilek Renault, 

Hyundai, Iveco a  DAF, se kterými se 
setkal v Mnichově během mezinárodního 
automobilového veletrhu IAA Mobility. 
Jednání se účastnil i  německý spolkový 
ministr dopravy Volker Wissing. „Jednání 
o  nové podobě emisní normy Euro 7 
vstupují do své horké fáze. Zástupci 
předních světových automobilek vidí 
v návrhu stejné problémy, jako my. Euro 7 
v navržené podobě znamená více škody 
než užitku. Je důležité, aby byl evropský 
automobilový trh konkurenceschopný, 
protože na něm závisí stovky tisíc pracovních 
míst, které může špatně připravená emisní 
norma ohrozit. Navíc osobní automobil 
je pro spoustu Evropanů nutností, nesmí 
se stát nedostižným luxusem. To by vedlo 
k sociálním otřesům,“ říká ministr dopravy 
Martin Kupka.

Ministr Kupka věří v syntetická paliva 
Na konferenci k  syntetickým palivům 

se v  Mnichově na pozvání spolkového 
ministra dopravy Volkera Wissinga sešli 
zástupci vlád, průmyslu a akademického 
sektoru z mnoha zemí. Shodli se na tom, 
že syntetická paliva mohou významně 
přispět ke snížení emisí v  dopravě. 
Jako jeden z  řečníků vystoupil i  český 
ministr dopravy Martin Kupka. „Kromě 
elektromobility a vodíku vidíme potenciál 
i ve vývoji syntetických paliv pro spalovací 
motory, které mohou hrát důležitou roli při 
snižování emisí v letecké a námořní a lodní 
dopravě a také v oblasti těžké nákladní 
dopravy a specializovaných vozidel, kde 
bateriová elektromobilita stále ještě naráží 
na své technologické limity. Výzkum, vývoj 

a  i  následná výroba syntetických paliv 
může představovat zajímavou příležitostí 
i pro naše fi rmy a vědecké a výzkumné 
instituce,“ řekl ministr dopravy Martin 
Kupka. 
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Automobilky popírají jakékoli pochybení

Nadace Mozilla Foundation v průzkumu 
Privacy Not Included varuje, že moderní 
automobily jsou ve skutečnosti odposlechy na 
kolech a automobilky porušují zásady ochrany 
soukromí spotřebitelů.

Mluvčí společnosti Ford v reakci na to uvedl: 
„Ford se zavázal být důvěryhodným správcem 
osobních údajů, které se s námi naši zákazníci 
rozhodli sdílet. Data z  propojených vozidel 
využíváme ke zlepšování kvality, minimalizaci 
dopadu na životní prostředí a k tomu, aby naše 
vozidla byla bezpečnější a příjemnější pro řidiče 
i majitele.“

Volkswagen a Audi tvrdí: „Chráníme osobní 
údaje zaměstnanců, bývalých zaměstnanců, 
zákazníků, dodavatelů a  dalších subjektů. 
Shromažďujeme, zpracováváme, používáme 
a uchováváme osobní údaje pouze v souladu se 
zákonnými požadavky.“ Audi navíc zpochybnilo 
důvěryhodnost studie: „Styl této takzvané 
studie se zdá být přinejmenším velmi neobvyklý 
a stěží podložený fakty. Jediná zmínka se týká 
amerického trhu. Režim ochrany osobních údajů 
lze kdykoli zapnout – zapnete funkci Privacy 
Mode v aplikaci myAudi.“ 

Stejně tak si Toyota stěžovala: „Popsaná 
aplikace Toyota je k dispozici pouze v USA.“ 

Tým Mozilly oponoval, že společnosti 
znemožňují ověřit, co přesně se týká amerického 

trhu a co trhu EU a dodal, že většinu údajů 
shromažďuje vozidlo a nikoli aplikace. „Nevěříme 
ani jejich písemným prohlášením. Proto se 
zasazujeme o větší transparentnost pokud jde 
o sběr dat,“ uvedla Mozilla.

V Evropě se od roku 2018 musí řídit nařízením 
EU o ochraně osobních údajů GDPR, což je 
zákon upravující jak jsou osobní údaje používány, 
zpracovávány a  uchovávány. Zakazuje 
zpracování osobních údajů, včetně politických 
názorů, sexuální orientace a náboženského 
přesvědčení. Osoby by měly mít právo vědět, 
které jejich údaje jsou používány a k jakému 
účelu. Výzkumný pracovník PNI Misha Rykov však 
řekl: „GDPR je hezké na papíře, ale chybí mu 
nástroje pro prosazování. Automobilky podepsaly 
nezávazné zásady ochrany soukromí spotřebitelů, 
ale neřídí se jimi.“

„Potenciální sdílení osobních údajů vyžaduje 
důkladnou kontrolu ze strany evropských orgánů 
pro ochranu údajů a Komise. Německé soudy již 
od společnosti Tesla požadovaly, aby přestala 
používat své sledovací funkce, což ukazuje, že 
čelíme skutečnému problému, který je třeba 
včas a adekvátně řešit. Aby to bylo ještě citlivější, 
existují také potenciální antimonopolní problémy. 
Je třeba jednat, a to velmi brzy,“ dodal Raff aele 
Zallone, odborník na právo v oblasti ochrany 
osobních údajů.
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rychlodobíjecí zařízení s  výkonem alespoň 
150 kW pro elektromobily. To brzy učiní obavy 
z dojezdu věcí minulosti." Neuvedl ale pro tuto 
iniciativu časový rámec. Německo má 90 000 
nabíjecích stanic, ale do roku 2030 jich potřebuje 
1 milion. V zemi bylo do konce dubna 1,2 milionu 
elektricky poháněných vozidel, což je daleko od 
15 milionů, tedy cíle pro rok 2030.

Scholz na autosalonu také demonstrativně 
přivítal čínské automobilky. „Konkurence by nás 
měla povzbudit, ne děsit. Spravedlivá soutěž 
stimuluje podnikání a je v zájmu spotřebitelů. 
V 80. letech se říkalo, že japonská auta převálcují 
trh. O dvacet let později to byla auta vyrobená 
v Koreji a nyní údajně čínské elektromobily,“ 
bagatelizoval Scholz obavy německých 
automobilek.

Zatímco výrobci automobilů se obávají 
konkurence ze strany čínských rivalů, hlavní 
němečtí dodavatelé potvrdili, že chtějí rozšiřovat 
svá stávající partnerství v Číně a poskytnout 
čínským výrobcům díly z evropské produkce. 
Současně rozšiřují své vývojové a  výrobní 
kapacity v Číně.

Veletrh IAA Mobility v Mnichově se dostal 
pod tlak ochránců životního prostředí. Přitom 
německé ekologické organizace odmítly nabídku 
pořadatelů aby své názory prezentovaly ve 
vlastním stánku. Místo toho aktivisté organizace 
Greenpeace v jezírcích před výstavištěm, plných 
ryb a leknínů, utopili několik aut.

Kancléř Scholz na IAA chválil 
individuální mobilitu

Německý kancléř Olaf Scholz při ofi ciálním 
zahájení veletrhu IAA Mobility obhajoval 
individuální mobilitu jako velký společenský 
úspěch. V Mnichově nabídl pozitivní výhled 
a bránil průmysl před kritikou ekologů: „Jsem 
přesvědčen, že mobilita zůstává příslibem do 
budoucna nejen pro naši zemi, ale celosvětově. 
Zároveň se všichni shodneme na tom, že 
v budoucnu se musíme pohybovat tak, abychom 
nepoškodili naši planetu a životní prostředí.“

„Je třeba, aby výrobci automobilů sehráli 
svou roli a nabídli veřejnosti cenově dostupná 
elektrická vozidla. Stát také přispívá, zejména 
pokud jde o levnější elektřinu,“ dodal Scholz 
s příslibem rychlého přidání kapacity větrné 
a solární energie ke snížení cen elektřiny pro 
průmysl.

Scholz zdůraznil zlepšení cenové dostupnosti 
elektrických vozidel během celého jejich 
životního cyklu: „Už nyní stojí benzin na 100 
kilometrů téměř třikrát tolik co elektřina. Průměrný 
elektromobil se proto často amortizuje již po pěti 
letech. Takže od té doby jezdíte nejen čistěji, ale 
také levněji. Přitom se dá očekávat, že doba 
amortizace elektrovozidel se v budoucnu dále 
sníží.“

Scholz také přislíbil, že jeho cílem je učinit 
nabíjení stejně snadné nebo dokonce jednodušší 
než tankování. „Budeme první zemí v Evropě, 
která zavede zákon zavazující provozovatele 
80 % ze všech čerpacích stanic poskytovat 
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Obstojí příslib CO2 neutrálních syntetických paliv?

více na 
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Vítejte u nejnovějšího přehledu zpráv Euractivu 
o mobilitě z celé Evropy.

Německý ministr dopravy Volker Wissing 
na začátku roku na poslední chvíli fakticky 
zablokoval přijetí norem EU pro emise CO2 
u osobních a lehkých užitkových automobilů 
dokud nedosáhne závazek Evropské komise, že 
povolí novou kategorii automobilů se spalovacími 
motory poháněnými syntetickými palivy. „I po 
roce 2035 musí být umožněno registrovat vozidla, 
která jezdí na klimaticky neutrální syntetická 
paliva. Více otevřenosti, méně zbytečných 
zákazů,“ argumentoval Wissing.

Komise přislíbila, že předloží novou kategorii 
automobilů „pouze s e-palivy“ jako prováděcí 
nařízení k normě Euro 6 a později navrhne, 
jak ji začlenit do zákona o  normách CO2
prostřednictvím aktu v přenesené pravomoci. 
Představení této nové kategorie ovšem trvá déle, 
než se očekávalo, a to především kvůli internímu 
sporu v samotné Komisi. 

DG GROW, útvar vedený komisařem pro vnitřní 
trh Thierrym Bretonem, který je sám skeptikem 
vůči postupnému vyřazování spalovacích 
motorů, chce, aby e-paliva ušetřila 70 % CO2 
ve srovnání s  fosilními palivy. To podle DG 
GROW vychází z defi nice „obnovitelných paliv 
nebiologického původu“, kategorie zahrnující 
jak kapalná e-paliva, tak vodík.

DG CLIMA, tedy odbor, který dříve vedl Frans 
Timmermans, však bere dohodu za svou. A tam 
se výraz „CO2 neutrální“ dostal do klauzule 

č. 11: „Po konzultaci se zúčastněnými stranami 
Komise předloží návrh na registraci vozidel, která 
budou po roce 2035 poháněna výhradně palivy 
s neutrálními emisemi CO2,“ uvádí se v doložce.

Připusťme, že ani elektromobily nejsou striktně 
uhlíkově neutrální. Elektromobily jsou CO2 
neutrální pouze po stránce emisí z výfuku (který 
nemají) a zatím žádný zákon nevyžaduje, aby 
jezdily výhradně na uhlíkově neutrální elektřinu. 
Wissing uvedl, že se zasazuje o praktické řešení, 
a  to nemůže být stoprocentní snížení emisí. 
Převzal tak argument zastánců e-paliv, kteří 
tvrdí, že zavázat syntetická paliva ke stoprocentní 
CO2 neutralitě, zatímco u elektřiny, používané 
v elektromobilech, to neplatí, je nespravedlivé 
a nerealizovatelné.
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motory a elektromobily, není těžké pochopit proč. 
Pro ty s nižší kupní silou bude mnohem obtížnější 
přijmout elektrickou revoluci. Prozatím převládá 
dojem, že bohatí eurokraté nutí motoristy, kteří si 
to nemohou dovolit, platit víc. A to bude i nadále 
ve velké části Evropy představovat problém.

Polská právní výzva proti evropskou unií 
nařízenému přechodu k prodeji automobilů 
s nulovými emisemi v roce 2035 odráží obavu 
mnoha lidí, že náklady na elektromobilitu z ní 
dělají dopravní prostředek jen pro bohaté.

Polsko se netají tím, že se mu nelíbí nesčetné 
množství ekologických zákonů Bruselu. Obzvláště 
sporný byl v Polsku balíček Fit for 55, jehož cílem 
je snížit emise v EU o 55 % do roku 2030. To vedlo 
k  tomu, že země požádala o  soudní příkaz 
proti řadě dokumentů. Patří sem i legislativa, 
která nařizuje 100% snížení emisí CO2 u všech 
osobních automobilů a dodávek prodávaných 
po roce 2035 – zákon, o němž bylo Polsko na 
začátku tohoto roku přehlasováno (Polsko bylo 
ve skutečnosti jedinou zemí, která hlasovala 
proti této legislativě, přičemž Itálie, Rumunsko 
a Bulharsko se hlasování zdržely).

Budou tedy výrobci automobilů očekávat 
výsledek této právní výzvy a přemýšlet, zda 
jim soud prodlouží dny prodeje vozů na benzin 
a naftu? Pravděpodobně ne. Podobná právní 
námitka Polska proti trhu s emisními povolenkami 
byla zamítnuta. Většina předpovídá, že se to 
bude opakovat.

Zajímavá nicméně je formulace, kterou 
použila ministryně životního prostředí Anna 
Moskwa při zdůvodňování této výzvy. „Chce EU 
autoritativně rozhodovat o tom, jakými vozidly 
budou Poláci jezdit, a zvyšovat ceny energií 
v Polsku? Polská vláda si od Bruselu nenechá 
diktovat,“ napsala na X (dříve Twitter).

Nejde o to, že by Poláci milovali řev spalovacích 
motorů víc než jejich evropští sousedi. Jde spíš 
o narážku na to, že nedotknutelná bruselská elita 
odstraňuje cenově dostupnější varianty vozidel, 
čímž nutí Poláky utrácet víc, aby se dostali z bodu 
A do bodu B. A když se podíváme na současný 
cenový rozdíl mezi automobily se spalovacími 

Polsko se obrátilo na soud, aby zachránilo 
auta na benzin a naftu
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Polská vláda na rozdíl od české hájí skutečné 
národní zájmy

V prosinci 2019 jako jediná ze 27 zemí EU Polsko 
odmítlo odsouhlasit základ unijní dekarbonizační 
ideologie Green Deal. Varšava se také postavila 
proti jeho realizaci v podobě balíčku Fit for 
55, jehož součástí je také zákaz prodeje aut 
produkujících emise po roce 2035. Před dvěma 
lety vláda ve Varšavě vyzvala k revizi a zrušení 
systému emisních povolenek, které zcela zásadně 
zdražují elektřinu.

Petr Fiala se ještě jako opoziční vůdce nechal 
na kongresu ODS slyšet, že „z Bruselu nikdy 
nic dobrého nevzešlo“ a na počátku svého 
premiérování tvrdil, že „zákaz automobilů se 
spalovacími motory je nepřijatelný.“ Ovšem 
za předsednictví ČR Evropské unii k  úžasu 
místopředsedy Evropské komise a strážce zelené 
ideologie EU Franse Timmermanse Česko vše 
aktivně odsouhlasilo.

Poláci si v  Bruselu dojednali, že mohou 
používat uhlí pro pokrytí 70 % energetické 
potřeby státu až do roku 2049. Využívání uhlí 
zásadně omezí, až v roce 2033 dobudují jaderné 
zdroje.

Také v  budování dopravní infrastruktury 
si vedou Poláci skvěle: za posledních 10 let 
vybudovali 2800 km dálnic (Česko jen 142 km), 
přičemž nyní Polsko každoročně otvírá 280 km 
nových dálničních úseků (Česko jen 20 km). 
Strategické budování dopravní a energetické 
infrastruktury se odráží v ekonomice země, jejíž 
HDP se v letošním prvním čtvrtletí zvýšilo o 11 % 
proti roku 2019. To je nejvíc v Evropě. Za stejné 
období propadlo Česko o 1 %. 

Milan Smutný věnoval svůj nový komentář na 
medium.seznam.cz tomu, jak se Česko začíná 
dívat Polsku na záda: „Posíláme signály a stojíme 
na křižovatce budoucích strategií, které Polsko 
již realizovalo nebo je plní.“

Polská vláda podala žalobu na Evropský 
parlament a Radu Evropské unie, v níž tvrdí, že 
tři klimatické politiky EU ohrožují energetickou 
bezpečnost a nechrání blaho občanů. Varšava 
požádala, aby Evropský soudní dvůr se sídlem 
v Lucemburku tyto tři politiky zrušil. Reakce české 
vlády? Nula. Tuzemská média ani nepovažovala 
za nutné se ve Strakově akademii zeptat na reakci.

V první z nich se tvrdí, že zákaz prodeje nových 
aut s emisemi CO2 v EU od roku 2035 nadměrně 
zatěžuje nejchudší vrstvy společnosti a „vede 
k vážným negativním důsledkům pro evropský 
automobilový průmysl, sociálnímu vyloučení 
chudších osob z dopravy a zvýšení rozdílů pokud 
jde o životní úroveň“. Druhá námitka tvrdí, že cíle 
pro emise skleníkových plynů stanovené EU pro 
Polsko ohrožují energetickou bezpečnost země. 
Poslední žaloba se týká snahy Komise snižovat 
objem emisních povolenek s cílem zvyšovat 
jejich cenu a tím vyvolat tlak na rušení využívání 
uhlí. Varšava tvrdí, že by to mohlo vést ke snížení 
počtu pracovních míst v hornictví, což by vedlo 
k větší sociální nerovnosti mezi členskými státy. 
Polsko tvrdí, že tyto tři požadavky jsou v rozporu se 
smlouvami EU, neboť byly přijaty bez jednomyslné 
podpory Rady, v níž je zastoupeno 27 členských 
států EU, přestože mají významný dopad na 
energetickou bezpečnost zemí.
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